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برگزاری محفل شعر »حریم« برای شهدای شاهچراغ
ویــژه  »حریــم«،  شــعر  محفــل 
گرامیداشت شــهدای حادثه تروریستی 
عصــر   15 ســاعت  شــاهچراغ  حــرم 
شــاعران  حضــور  بــا  امروز)یکشــنبه( 
برگــزار  آیینــی  جــوان  و  پیشکســوت 
می شــود.در ایــن مراســم شــعرخوانی، 
شــاعران حاج علی انســانی، یوسفعلی 
ولــی الله  قــزوه،  علیرضــا  میرشــکاک، 
امیــری  مرتضــی  کلامی زنجانــی، 
اســفندقه، ناصــر فیــض، افشــین علاء، 

علی محمد مؤدب، علی داودی، احمد بابایی، محسن ناصحی، مرتضی 
حیدری آل کثیر، محمود حبیبی کسبی، قاسم صرافان، میلاد عرفان پور، 
مجید لشــگری، سورنا جوکار، رضا قاسمی، محمدمهدی خان محمدی، 
محمدحســن جمشیدی، حســن خســروی وقار، هادی ملک پور، مجتبی 
خرســندی، حســین خزایــی، فریبا یوســفی، الهام صفالو، ســیده فرشــته 
حسینی، الهام نجمی و سمانه خلف زاده و جمعی از علاقه مندان حضور 
دارند. علاقه مندان به شــرکت در این برنامه ادبی می توانند در زمان یاد 

شده به تماشاخانه مهر حوزه هنری مراجعه کنند./مهر

انتصاب اعضای شورای سیاستگذاری 
»کتاب خوان و رسانه«

احکامــی  صــدور  بــا 
جداگانــه ۶ عضو شــورای 
دومیــن  سیاســتگذاری 
خــوان  »کتــاب  جشــنواره 
منصــوب  رســانه«  و 
برمهانی،  شدند.محســن 
معاون ســیمای ســازمان 

صداوســیمای جمهــوری اســلامی ایــران؛ کمیل خجســته، عضــو هیأت 
علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی؛ سیدمحمود رضوی، مشاور 
فرهنگی رئیس مجلس شورای اسلامی؛ محمد سرشار، معاون فرهنگی 
فراهانــی  عزیزآبــادی  فاطمــه  رئیس جمهــور؛  اول  معــاون  اجتماعــی 
عضــو هیأت علمی دانشــگاه آزاد اســلامی و عضو حقیقــی هیأت امنای 
کتابخانه های عمومی کشــور و فرشــاد مهدی پور معاون امور مطبوعاتی 
و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی طی احــکام جداگانه ای 
از ســوی مهدی رمضانــی، دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشــور، به 
عنــوان اعضای شــورای سیاســتگذاری دومیــن جشــنواره »کتاب خوان و 

رسانه« منصوب شدند./ روابط عمومی نهاد کتابخانه های عمومی کشور

جوایزی متعدد برای پویانمایی »سمپاش«
پویانمایی »ســمپاش«، ساخته فرنوش عابدی تاکنون بیش از ۴۵ جایزه 
ملــی و بین المللــی را در کارنامه خود ثبت کرده اســت. این پویانمایی ۹ 
دقیقــه ای ســال گذشــته در کانون پــرورش فکری و با تکنیک ســه بعدی 
برای کودکان و نوجوانان بالای هفت سال تولید شده است.این پویانمایی 
تاکنون از انگلســتان ســه جایــزه، ایران یک جایزه، پرو یــک جایزه، برزیل 
یک جایزه، ایالات متحده امریکا 1۲جایزه، ایتالیا هشت جایزه، ترکیه یک 
جایــزه، روســیه یک جایزه، اتریش یــک جایزه، تایوان یــک جایزه، یونان 
یک جایزه، فرانســه دو جایزه، کره جنوبــی دو جایزه، اوکراین یک جایزه، 
کانــادا یــک جایزه، اکــوادور یک جایــزه، رومانی یــک جایزه، اســترالیا دو 
جایزه، آلمان یک جایزه، فیلیپین یک جایزه، جمهوری چک یک جایزه 

و جمهوری دومینیکن یک جایزه را دریافت کرده است./ایرنا

معرفی برگزیدگان جایزه جهانی فلسطین
برگزیدگان  معرفی  آیین 
فلســطین  جهانی  جایزه 
بــه  جوایــز  اهــدای  بــا 
در  منتخــب  نفــرات 
الرســالات بیروت  ســالن 
نخبــگان  و  شــد  برگــزار 
و  انتخــاب  مراســم  ایــن 

تقدیر شــدند. این مراســم روز چهارشــنبه ۲۶ نوامبر با حضور  حدود 
۵۰ شــخصیت ادبــی، فرهنگی و رســانه ای حامی آرمان فلســطین از 
چندیــن کشــور از جملــه امریکا، اســترالیا، فرانســه، ترکیــه، اندونزی، 
فلسطین، ایران، سنگال، آفریقای جنوبی، تونس، الجزایر، سوریه و... 
برگزار شــد.به گــزارش ایرنــا، در »بخش خاطرات شــفاهی و روایت« 
منیــر شــفیق از فلســطین برای کتاب »مــن جمر الی جمــر صفحات 
من ذکریات«، ابوعلا منصور )محمد یوســف( از فلسطین برای کتاب 
»رحلــة لم تکمل محطات علــی طریق المقاومــه« و رأفت البورینی 
از فلســطین بــرای کتــاب »رحلة فی متاهات الاســر« معرفی شــدند. 
همچنین در بخش داســتان کودک هم آدریانا ابراهیم از سوریه برای 
کتــاب »اجراس العودة«، فدا احمد قاضی الزمــر از اردن برای کتاب 
»انیــن الاقصی«، عبدالعزیــز علی نجم از مصر برای کتاب »شــماخ 
البطل الصغیر« عنوان برگزیده را از آن خود کردند.در بخش داستان 
کوتــاه نیــز جایزه اول و ســوم به ســنا کامل شــعلان از فلســطین برای 
کتاب »تقاســم الفلســطینی« و  رائــد علی احمد از لبنــان برای کتاب 
»وتریــات الحریــة« اختصاص یافــت. دربخش رمان بزرگســال اثری 
به عنوان برگزیده اول انتخاب نشــد و جایزه اثر دوم به  طور مشــترک 
بــه هبــة الحســنی از مصر بــرای کتــاب »الظــل المعتم بالصــورة« و 
حســینعلی جعفــری از ایران برای کتاب »صور« اهدا شــد. همچنین 
ســمیه علی هاشــم از لبنــان برای کتــاب »تل أبیب ســقطت« و مریم 
مقانی از ایران برای کتاب »چشم هایم در اورشلیم« به  طور مشترک 

سوم شدند.
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نشســت هماهنگی برگزاری جشــنواره منطقه ای 
تئاتــر فجــر در کرمانشــاه بــا حضــور کاظــم نظــری 
ایــن  در  شــد.  برگــزار  نمایشــی  هنرهــای  مدیــرکل 
نشســت کــه در اســتانداری کرمانشــاه برگــزار شــد، 
کاظــم نظــری با اشــاره بــه تعطیلــی جشــنواره های 
منطقــه ای تئاتــر در ۹ ســال گذشــته، اعــلام کرد پس 
از مطالبــات هنرمنــدان اســتان ها، اداره  کل هنرهای 
نمایشــی تصمیــم گرفت بــار دیگر  این جشــنواره ها 
را راه انــدازی کنــد. مدیرکل هنرهای نمایشــی  در این 
نشست با اعلام اینکه جشــنواره های منطقه ای تئاتر 
کشــور به میزبانــی چهار اســتان برگزار خواهند شــد، 
توضیح داد: »از هر اســتان سه یا چهار گروه نمایشی 
در جشــنواره منطقه ای تئاتر شــرکت خواهند کرد که 
برگزیدگان نهایی به جشــنواره بین المللی تئاتر فجر 
معرفــی خواهنــد شــد.« او دربــاره اهمیــت برگزاری 
جشــنواره های منطقــه ای گفــت: »نزدیکــی هرچــه 

بیشــتر هنرمنــدان اســتان های همجــوار بــا یکدیگر، 
آماده ســازی  و  تمریــن  هنــری،  تجربیــات  تبــادل 
بیشــتر و بهتر بــرای حضور آثار برگزیده در جشــنواره 
بین المللی تئاتر فجر، ایجاد فضای فرهنگی و نشاط 
در شهرســتان ها و افزایش مخاطبــان تئاتر، از جمله 
اهداف احیای دوباره این جشــنواره  ها است.« نظری 
ادامــه داد: »6 اســتان بــرای میزبانــی جشــنواره های 
منطقــه ای اعــلام آمادگــی کرده انــد کــه یکــی از آنها 
کرمانشــاه اســت و برای همین به این شــهر آمده ایم 
تا با اســتاندار و دیگر مدیران و مســئولان هنردوست 
این اســتان برای برگزاری جشــنواره منطقه ای غرب، 
جنوب غرب و شمال غرب کشور، هماهنگی های لازم 
را انجــام دهیم.« مدیــرکل هنرهای نمایشــی افزود: 
»استان هایی که در این جشنواره در کرمانشاه حضور 
خواهند داشت، آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، 
اردبیــل، زنجــان، کردســتان، قزوین، ایــلام، همدان، 

داد:  توضیــح  او  هســتند.«  کرمانشــاه  و  خوزســتان 
»جمع هنرمندانی هم که کرمانشــاه در مدت برپایی 
جشــنواره میزبان آنها خواهد بــود، حدود 18۰ تا ۲۰۰ 
نفر برآورد شده اســت.« نظری درباره زمان برگزاری 
ایــن جشــنواره گفــت: » بایــد در بــازه زمانــی ۲4 آذر 
تــا ۲۰ دی، پنــج روز را بــرای برگــزاری ایــن جشــنواره 
در نظــر بگیریــم کــه زمــان دقیــق آن بــزودی اعلام 
خواهد شد.« مدیرکل هنرهای نمایشی در پایان این 
نشســت با اشــاره به همکاری کامل وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی با اســتاندار و دیگر مدیران و مسئولان 
کرمانشاه در برگزاری هرچه بهتر جشنواره منطقه ای، 
ابــراز امیدواری کرد این رویداد تئاتری اتفاق خوبی را 

در حوزه هنرهای نمایشی کشور رقم بزند.

گــروه فرهنگی/ وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی  با بیان 
اینکــه در حوزه فرهنگ نیازمند تغییــر ریل گذاری در 
حیطــه نگرش و فرهنگ حاکم بر اداره حوزه فرهنگ 
هســتیم تأکید کــرد که: »بــرای احیای حــوزه فرهنگ 
و رفــع مشــکلات موجــود نیاز بــه تصمیمــات جدی 
احســاس می شــود.«آن طور کــه در بخشــی از گزارش 
اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزارت  عمومــی  روابــط 
آمده، شــامگاه جمعــه محمدمهدی اســماعیلی در 
ادامه سفرهای اســتانی خود به شهرستان های غرب 
اســتان مازنــدران در نشســت صمیمــی بــا اصحــاب 
فرهنگ، هنر و رسانه شهرستان های تنکابن، رامسر و 
عباس آباد از عزم جدی برای اتمام پروژه نیمه تمام 
مجتمع فرهنگی هنری رامســر خبــر داد. او در بخش 
دیگری از ســخنان خود گفت: »در ایام کرونا دو ســال 
مدارس و فضاهای آموزشــی تعطیل بود و به جهت 
فاصلــه دانش آمــوزان بــا فضــای آموزشــی و ارتبــاط 

بیــش از پیــش با فضای مجازی، شــاهد آســیب های 
فراوانــی در ایــن حــوزه هســتیم. از ســوی دیگــر طبق 
آخریــن پیمایــش بنیــاد بازی هــای رایانــه ای، حدود 
۳۵ میلیــون بازیکــن بازی هــای رایانــه ای با متوســط 
ســن ۲۲ سال فعال هســتند که این افراد روزانه بیش 
از یــک ســاعت و نیم وقت خــود را صــرف بازی های 
رایانه ای می کنند، ذهن این نوجوانان و جوانان دچار 
چالــش حقیقــت و مجاز شــده است.«اســماعیلی با 
بیــان اینکــه 1۴هــزار رســانه در کشــور مجــوز فعالیت 
دارند، افزود: »مشــکلات خبرنــگاران در قالب لایحه 
جامــع روزنامه نــگاری رفــع خواهــد شــد و امیدواریم 
بــا تصویــب ایــن لایحه در مجلس شــورای اســلامی، 
مباحــث مربوط به امنیت شــغلی اهالی رســانه رفع 
شــود.«بنابرخبر دیگری، وزیر فرهنگ در جدیدترین 
یادداشــت  خــود در »روبیکا« به حــال و هوای حضور 
در جمع اهالی فرهنگ، هنر و رســانه شهرستان های 

رامســر، تنکابن و عباس آباد اشاره کرده و نوشته:»به 
رغم اینکه در اغلب ســفرهای اســتانی و شهرســتانی 
پــای صحبــت اهالی فرهنگ نشســته ام، این جلســه 
از حیــث پیشــنهادها و نکات ارزشــمندی که شــنیدم 
بســیار خوب بود. امیدوارم بخش مهمی از مطالبات 
را اجراییم نماییم«.گفتنی اســت ، اســماعیلی عصر 
جمعــه دیداری هم با مســئولان بخش های مختلف 
شهرستان رامسر داشته، او ضمن اشاره به رخدادهای 
مناسبت ســیزده آبان گفت: »تروریســم رسانه ای که 
امروز امریکایی ها به راه انداخته اند، با تحریف، دروغ 
و جعــل، اتحاد ملی ایــران را هدف گرفتــه و به دنبال 
انشــقاق در صفوف مردم ایران اســت و می خواهد با 

دوقطبی سازی، مردم را در مقابل هم قرار دهد.«

مدیرکل هنرهای نمایشی خبر داد

برگزاری دوباره جشنواره های منطقه ای تئاتر پس از 9 سال
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در سفر به استان مازندران عنوان کرد

ضرورت تصمیم گیری جدی برای احیای فرهنگ

روزنامهنگار

ë سوسو زدن چراغ جشنواره
مــاه مهر که در تقویم ســینمایی ایران 
به جشــنواره فیلم کــودک و نوجــوان گره 
خورده در حالی به پایان رسید که از سوی 
برگزارکننــدگان ایــن جشــنواره پرســابقه، 
آن  ســی وپنجم  دوره  سرنوشــت  دربــاره 
اطلاع رســانی رســمی صــورت نگرفــت. 
شــنیده های غیررســمی اما حکایت از آن 
داشــت که این جشــنواره بین المللی قرار 
اســت به صورت دو ســالانه برگزار شــود. 
تصمیمــی که گرچــه از خردادمــاه و بعد 
از مذاکرات مطرح شــده در اولین جلســه 
کارگــروه ارزیابــی و برنامه ریزی جشــنواره 
کــودک، از گمانه زنی های رســانه ای فراتر 
رفــت اما بــا ســکوت مســئولان برگــزاری 
جشــنواره همــراه بود تــا اینکــه در نهایت 
در روزهــای پایانی هفته گذشــته دبیر این 
جشــنواره اعــلام کــرد که امســال شــرایط 
برای برپایی جشــنواره به صــورت رقابتی 
در موعد مقرر فراهم نیست. سیدمهدی 
جوادی در نشســت هم اندیشی با دبیران 
ایــن رویــداد گفتــه اســت:  ادوار گذشــته 
»در مــدت اخیــر بــا بســیاری از فعــالان و 
سینماگران پیشکســوت کودک و نوجوان 
نشســت هایی برگــزار کردیــم کــه عده ای 
معتقــد بودند جشــنواره باید بــه صورت 
دوســالانه برگــزار شــود تــا فرصــت تولید 
بــرای ایــن ســینما به وجــود بیایــد، امــا از 
طــرف دیگــر عــده ای معتقــد بودنــد کــه 
چــراغ جشــنواره نبایــد خامــوش شــود و 
ایــن رویداد مهــم باید به صورت ســالانه 
بــه فعالیت خــود ادامه دهد کــه حقیقتاً 
اســتدلال طرفداران برگزاری جشنواره به 
صــورت ســالانه متقــن  و دقیق  بــود. «آن 
طور کــه مدیرعامل فارابی اعــلام کرده با 
وجود تصمیم اتخاذشــده بــرای برگزاری 
ســالانه جشــنواره فیلم کودک و نوجوان، 
امســال شــرایط بــه گونــه ای نبــود کــه در 
موعــد مقــرر جشــنواره در بخــش رقابتی 
برگزار شــود. جــوادی در مقدمه ای پیش 
از اعلام این تصمیم گیری از نحیف بودن 
ســینمای کــودک و نوجوان و لــزوم تغییر 
ساختار، فیلمنامه و تولید گفته و در عین 

حال تأکید کرده است »برای آرشیو فیلم 
نخواهیم ساخت.«

ë فارابی تنهاست؟

آن طــور کــه احســان هوشــیارگر مدیر 
روابط عمومی این بنیــاد می گوید فارابی 
و  تنهاســت  کــودک  ســینمای  تولیــد  در 
دست سینمای کودک و نوجوان خالی و با 
این دستان خالی نمی شود ضیافتی برای 
جشــنواره فیلــم کودک و نوجــوان تدارک 
دید. در شــرایطی که سیدمهدی جوادی، 
مدیرعامل فارابی، تشریح جزئیات بیشتر 
را بــه آینده موکول می کند، هوشــیارگر در 
پاســخ به »ایــران« می گویــد: »مهم ترین 
شرط برای برگزاری جشنواره فیلم کودک 

و نوجوان، تولید فیلم  است.«
او در پاسخ به این سؤال که چرا فارابی 
در ایــن مــدت در تولید آثار حــوزه کودک 
و نوجــوان پویا نبــوده تا خوراک مناســبی 
برای این جشــنواره داشته باشد، توضیح 
می دهــد: »فارابی توان تولید مشــخصی 
دارد. نمی شــود همه سبد تولید فارابی را 
به ســینمای کودک و نوجــوان اختصاص 
داد. بایــد تنــوع ژانر و محتوا حفظ شــود. 
هیچ مشــکلی به لحاظ بودجه و حمایت 
مشــکل  امــا  نــدارد  وجــود  فارابــی  در 
اینجاست که اکثر فیلمنامه های متقاضی 
شایستگی دریافت این حمایت را ندارند. 
این در شــرایطی است که در نظام برنامه 
توســعه فارابــی از موضوعاتــی کــه بر آن 
تأکید شــده حمایــت از فیلم هایی اســت 
کــه علاوه بــر مضمون بــه فرم و ســاختار 
هــم اهمیــت دهنــد. اگــر قــرار باشــد بــه 
صــرف برگــزاری جشــنواره تولید داشــته 
باشــیم و سینمای کودک را در این حالت 

که فقــط حیات نباتــی دارد حفــظ کنیم، 
فیلم هــای  انبــوه  همیــن  خروجــی اش 
آرشــیوی می شــود که کســی جرأت اکران 

آن را ندارد.«
بنیــاد  ایــن  کــه  می گویــد  هوشــیارگر 
سیاســت هایش را بر اصــل تولید متمرکز 
کــرده و نــه صــرف برگــزاری جشــنواره. او 
در عیــن حال اما تأکیــد می کند که فارابی 
در میــدان تولیــد بــرای ســینمای کودک، 
تنهای تنهاســت و دیگر نهادهای مرتبط 
بــا حــوزه کــودک و نوجــوان از ســینمای 
کــودک حمایــت نمی کننــد: »فارابی هم 
جشــنواره  برگــزاری  در  هــم  و  تولیــد  در 
کودک و نوجوان تنهاست. کانون پرورش 
فکــری کــودکان و نوجوانان بایــد فعال تر 
به کمک بیایــد. وزارت آموزش و پرورش 
با وجود 16 میلیــون دانش آموز به صرف 
برگزاری جشنواره فیلم رشد مسئولیتش 
را تمام شــده تلقــی نکند. حــوزه هنری و 
ســایر ارگان هــای فرهنگــی هم بایــد پای 
کار بیاینــد. تمام تلاش مــا در دوره جدید 
این اســت که مســأله ســینمای کــودک را 
یک مســأله ملی کنیم. اگر هر کدام از این 
نهادها این ســهم را برای خودشــان قائل 
باشند که سالی یک فیلم بسازند آن وقت 
ظرفیت مناسبی هم برای جشنواره و هم 

برای اکران داریم.«
مدیــر روابط عمومی فارابــی در ادامه 
بــا اشــاره به درگذشــت فرشــته طائرپور و 
فقــدان این فیلمســاز ســینمای کــودک و 
نوجــوان ادامــه می دهــد: »خیلــی جاهــا 
خانم طائرپور مرکزیت بود و آدم ها را دور 
هم جمــع می کرد. هر کس می خواســت 
فیلم کودک بسازد، فیلمنامه را به ایشان 
مــی داد و او یا نقش تهیه کننده یا مشــاور 
یا بازنویســی فیلمنامه را بر عهده داشت 
و بــه هر حال به نحوی کار را به ســرانجام 

می رساند.«
ë فرار  انیماتورها

»ســینمای کــودک و نوجــوان حــال و 
روز خوبی نــدارد« این عبارات ترجیع بند 
صحبت هــای مدیــران و فیلمســازان این 

حــوزه اســت. مســأله ای کــه بــه اعتقــاد 
از  محمدرضــا خردمنــدان هــم مهمتــر 
دوســالانه  فرضیــه  و  جشــنواره  مســأله 
شــدن آن اســت. این کارگردان ســینما به 
»ایران« می گوید: »به عنوان فیلمســازی 
کــه دغدغه کار نوجــوان دارد مســأله من 
این است که چرا میزان تولیدات سینمای 
کــودک و نوجــوان آنقــدر کم اســت که در 
آستانه جشنواره به این فکر کنیم که با این 
تولیدات کم، جشــنواره را دوسالانه برگزار 
کنیم یا سالانه؟ چرا نگاه مدیریتی شفافی 
نسبت به سینمای کودک و نوجوان وجود 
نــدارد؟ چرا بــه اندازه کافــی در این حوزه 
از ســینما ســرمایه گذاری نمی شــود و چرا 
طــی ســال بــرای ایــن بخــش از تولیدات 
برنامه ریزی نداریم؟ موضوعی که ماقبل 
تمام مســائل جشنواره جای بحث است، 
بحــث کمیــت تولیــدات حوزه ســینمای 

کودک و نوجوان است.«
وضعیــت  از  انتقــاد  بــا  ادامــه  در  او 
ســینمای کودک و نوجوان می افزاید: »در 
دوره ای فیلم کودک و نوجوان سبد اصلی 
سینمای ایران بود. سال های سال بهترین 
فیلمســازان تاریــخ ســینما در ایــن حوزه 
فیلم ساختند. فیلم هایی که زبان جهانی 
جشــنواره های  معتبرتریــن  در  و  یافتنــد 
جهانی درخشیدند برای سینمای کودک 
و نوجوان بود. حالا چه بر سر سینما آمده 
کــه می بینیــم تولیدات آن بســندگی یک 
جشــنواره را نــدارد. در واقع آنقــدر ماجرا 
بحرانی است که اساساً سالانه یا دوسالانه 

شدن جشنواره جای بحث ندارد.«
و  کــودک  امــروز  ســینمای  مقایســه 
نوجــوان بــا دوران اوجــش در دهــه 6۰ و 
بررســی چرایی این تنــزل، گفت وگوهایی 

مفصــل می طلبد اما آنچه این فیلمســاز 
کــودک و نوجــوان بــه صورت کلــی به آن 
اشــاره می کند را در این عبــارات می توان 
ســال ها  ایــن  طــول  »در  کــرد:  خلاصــه 
دگردیســی اتفــاق افتاده و سیاســت های 
کلان بــه ســینما نگاه عبوســی پیــدا کرده 
اســت. انــگار ســینما فقــط بــا ســینمای 
بزرگســال تعریــف می شــود و ســینمای 
کــودک و نوجــوان اهمیتــش را از دســت 
داده اســت. اهمیت حوزه رشد و تربیت، 
نــگاه آموزشــی و وجــه ســرگرم کنندگی از 
بین رفته است. از یک دوره ای با تضعیف 
اقتصاد سینمای کودک و نوجوان، تمایل 
تهیه کننده هــا به ســینمای کــودک از بین 
رفت، حمایت  ها از سینمای کودک قطع 
شــد و کارگردان ها به ســینمای بزرگســال 
کوچ کردند. می شود گفت به نوعی از نظر 
مدیریتی و سیاســت های کلان سینمایی، 
شــد.  رهــا  نوجــوان  و  کــودک  ســینمای 
طبیعتــاً وقتی سیاســت های کلان پشــت 
این ســینما را خالــی کــرد، کارگردان های 
کاربلــد هم این عرصه را ترک کردند و در 
نهایت کار به دست فیلمسازانی افتاد که 
عموماً دغدغه سینمای کودک و نوجوان 
را ندارند و اغلــب کارهای ضعیفی تولید 
می کننــد که ویژگی های آرمانی ســینمای 
نهایــت  در  نــدارد.  را  نوجــوان  و  کــودک 
کشــورمان  نوجــوان  و  کــودک  ســینمای 
کیفیــت لازم بــرای رقابــت بــا جهــان را 
ندارد و بچه های دهه هشتادی و نودی که 
مخاطبان اصلی این ســینما هستند از آن 

محصولات ارتزاق می کنند.«
وضعیــت  دربــاره  نگرانــی  اظهــار 
ناامیدکننــده ســینمای کــودک در حالــی 
مطــرح اســت کــه قــرار گرفتن انیمیشــن 

»پســر دلفینی« در لیســت پرفروش های 
نیمه اول ســال نشــانه ای از ایــن واقعیت 
و  پتانســیل  کــودک  کــه ســینمای  اســت 
ظرفیــت گــردش اقتصاد ســینمای ایران 
را دارد. خردمنــدان در ایــن باره می گوید: 
»هر فیلمی که نظر این قشر را به خودش 
جلــب کند ناخواســته والدین آنهــا را هم 
بــه ســینما کشــانده  اســت. همیــن مثال 
شــما نشــان می دهد کــه ما زیرســاخت و 
ظرفیت هــای لازم را در کشــورمان داریم 
امــا بــه عنوان کســی کــه انیمیشــن تولید 
کرده متأسفم از اینکه در یک دهه گذشته 
با پدیــده فــرار انیماتورها مواجــه بودیم. 
تعداد زیــادی از انیماتورهــای درجه یک 
ایــران رفتنــد  از  نــاب  اســتعدادهای  از  و 
چــون بــه آنها بهایــی داده نشــد و فضای 
کار برایشــان فراهم نشــد. با خیلی از آنها 
درارتباطم و می دانم مشغول کار هستند 
ســینمای  صنعتــی  چرخــه  از  بخشــی  و 
انیمیشــن دنیــا شــده اند. از ســوی دیگــر 
آنهایــی هم کــه مانده اند بــه خاطر عدم 
حمایــت و ســوء مدیریــت کلان، ترجیــح 
می دهند بــا دفاتــر خارجــی کار کنند. آن 
طور که شنیده ام رایزنی هادی محمدیان 
کارگردان »شاهزاده روم« برای طرح تازه 
و جذابــش با هیــچ جا به نتیجه نرســیده 
و او ایــن روزهــا با دفاتر اتریــش همکاری 
می کنــد، همچنــان که جــواد مطوری هم 
بــا دفاتــر خارجــی کار می کنــد. در واقــع 
بچه هایــی کــه لیــدر این حــوزه هســتند و 
ســال ها پوستشــان کنده شــده تا به اینجا 
رســیده اند الان تولیــدی بــرای ســینمای 

کودک مان ندارند.«
می افزایــد  ادامــه  در  خردمنــدان 
کــه موفقیــت »پســر دلفینــی« از جملــه 
اتفاق های گاه گداری است و زمانی تبدیل 
بــه جریان می شــود که حداقــل 1۰ نمونه 
مشــابه موفق در ســال داشــته باشیم، آن 
وقت می شــود به جریان سینمای کودک 

و نوجوان امیدوار شد.
بــا  ایــن کارگــردان صحبت هایــش را 
پایــان می رســاند: »در  بــه  ایــن پرســش 
جــذب  ســرمایه  بیشــترین  دنیــا  تمــام 
و  می شــود  نوجــوان  و  کــودک  ســینمای 
آثاری تولید می شــود کــه فراتر از مرزهای 
جغرافیــای کشــور تولید کننــده، گــردش 
مالــی حیرت انگیــز دارد. بــا وجود چنین 
ظرفیــت  و اســتعدادهایی در کشــورمان 
چــرا ســرمایه گذاری در این زمینــه انجام 
بــه  حقارت آمیــز  نــگاه  ایــن  نمی شــود. 

سینمای کودک از کجا می آید؟«

»ایران« از دلایل موکول شدن سی وپنجمین جشنواره فیلم کودک و نوجوان به سال آینده گزارش  می دهد

دو سالانه شدن جشنواره در تعقیب سینمای نحیف کودک

ë  درخــت« پــروژه  بــا  شــما  همــکاری 
خاموش« چطور شکل گرفت؟

من و آقای علی نوری اســکویی رفاقت 
دیرینه ای داریم و ایشــان مرا به سویســال 
پیشنهاد داد. البته خانم النی کاریندور و دو 
آهنگساز دیگر ایرانی که یکی از آنها ساکن 
ایران اســت و دیگری ســاکن امریکا هم در 
فهرســت انتخاب های کارگردان »درخت 
خاموش« بودند. اتودهایی برای موسیقی 
کار زده شد و فایسال سویسال آنها را گوش 
کرد و چند جلسه تصویری به شکل آنلاین 
باهــم صحبــت کردیــم و در نهایــت آقای 

سویسال تصمیم گرفت با من کار کند.
ë  این فیلم برای شــما چــه جذابیت هایی

داشت که آن را پذیرفتید؟
از  خــارج  داشــتم  دوســت  اینکــه  اول 
سینمای ایران هم کار کنم و بعد از آن هم 
داســتان فیلم بود که مــرا جذب این پروژه 
کرد. بســیار با شــخصیت حیاتــی همذات 
پنــداری کــردم، چــون احســاس می کنــم 
بسیاری از ما هنرمندان، چه خانم و چه آقا 
می توانیم یک حیاتی باشیم و اتفاقاتی که 
او در زندگیــش تجربه کــرد را تجربه کنیم. 
از طرف دیگر فضای فیلم، فضایی بود که 
موســیقی در آن شنیده می شــد و جای کار 

داشت.
ë  کار کــردن بــا فایســال سویســال چطــور

تجربــه ای بــود؟ چطــور در مورد ســاخت 

کشــور  دو  در  اینکــه  بــه  باتوجــه  موســیقی 
متفاوت )ترکیــه و آلمــان( زندگی می کنید 

تعامل داشتید؟ 
مــا از طریق فضــای مجــازی و دورادور 
باهــم در ارتباط بودیم، تقریباً هر روز یا هر 
دو روز باهــم تصویری صحبت می کردیم 
و مــن بــا نقطــه نظــرات کارگــردان آشــنا 
می شــدم. اتودهایی که می زدم را فایسال 
گــوش مــی داد و اعمــال نظــر می کــرد. او 
قطعاتی کــه در هنگام نــگارش فیلمنامه 
بیشــتر گــوش داده بــود را برایم فرســتاد و 
مــن کم کم به فضــای ذهنــی او نزدیک تر 
شــدم. در نهایت تم اصلی کار تأیید شد و 
چیدمان را براساس این تم شروع کردیم. 
جالب اســت زمانی که مــا باهم همکاری 
کردیــم، هنــوز ویــروس کرونــا شــیوع پیدا 
نکرده بود. چون بعد از شیوع این بیماری 
کار در فضای مجازی بهتر شــد و بســیاری 
توانستند خودشان را به این نوع کار عادت 
بدهنــد. اتفاقــاً فکــر می کنــم ایــن ارتبــاط 
کار  بهتــری در شــکل گیری  تأثیــر  راه دور 
داشــت، چون گاهی همین کــه کارگردانی 

بــرای اعمال نظر وارد اســتودیو آهنگســاز 
می شــود، باعث ایجاد اصطکاک می شود 

و نتیجه عکس دارد.
ë  بــه نظر شــما فضــای تولید مشــترک چه

تفاوت هایــی دارد و فکــر می کنید ســینمای 
ایران تا چه اندازه به تولیدات بین المللی و 

مشترک نیاز دارد؟
بــه نظر مــن بحــث واردات و صادرات 
آثار هنری اتفاق بســیار خوبی اســت و این 
درهم تنیدن فرهنگ ها و زمینه های کاری 
منجــر می شــود که چــه از نظــر فرهنگی و 
چــه از نظر کاری اتفاقــات خوبی بیفتد؛ به 
خصــوص مــا ایرانی هــا کــه شــرایط کار در 
فضای سینمای بین الملل به نسبت ترکیه 

برایمــان ســخت تر اســت، بیشــتر بــه این 
همکاری هــا نیاز داریم. کار کردن با عوامل 
غیرایرانی تجربه کاری و ارتباطاتی و زبانی 
را گســترش می دهــد و باعــث می شــود تا 
درهای جدیدی از ســمت ســینمای اروپا، 
امریکا و حتی آســیای شرقی به روی کشور 
باز شــود کــه این اتفــاق خوبی اســت. من 
ســعی می کنــم ایــن راه را ادامــه دهــم و 
بیشــتر در پروژه های بین المللی همکاری 

داشته باشم.
ë  شما با این فیلم اولین جایزه بین المللی

خــود را گرفتیــد، ایــن جایــزه را در کجــای 
کارنامه خود می بینید؟

تصور می کنــم اولین آهنگســاز ایرانی 

جایــزه  ترکیــه  ســینمای  از  کــه  هســتم 
آهنگســازی، آن هــم یــک جایزه تــراز اول 
ایــن جایــزه در کارنامــه مــن  می گیــرد و 
جایگاه بسیار بالایی دارد. چون مهم ترین 
جایــزه کارنامــه هنــری من اســت. قبلًا در 
دوره شــانزدهم جشن خانه سینما موفق 
بــه دریافــت دیپلــم افتخــار شــده بــودم 
و حتــی بارهــا در جشــنواره فیلــم فجــر و 
جشــن حافظ هم نامــزد دریافت بهترین 
موسیقی شده بودم، ولی جشنواره آدانای 
ترکیه، اولین جشــنواره ای اســت که جایزه 
بهترین موســیقی متن را برایم به ارغوان 
آورد. معمــولاً ایــن رونــد برعکس اســت 
و آهنگســاز بعــد از گرفتن چندیــن جایزه 
در کشــور خــودش، یــک جایــزه خارجــی 
دریافــت می کنــد. از طرفــی اکثر کشــورها 
یــک وجه ناسیونالیســتی دارنــد و ترجیح 
می دهند، اگر دو کار خــوب وجود دارد آن 
را به هم وطن خودشــان بدهند. بنابراین 
ایــن جایــزه کــه از دل یک رقابت ســخت 
و غیرسفارشــی بــه مــن اهدا شــد، بســیار 

دلچسب است.

پیام آزادی از تجربه آهنگسازی »درخت خاموش« به »ایران« گفت

کارهای بین المللی درهای جدیدی به سینمای ایران باز می کند
 فرهنگــی/ پیــام آزادی، آهنگســاز ایرانی مقیم آلمان اســت کــه در همکاری بــا پروژه 
»درخت خاموش« توانست جایزه بهترین موسیقی متن را از جشنواره آدانای ترکیه 
به دســت بیاورد. او که پیش از این آهنگســاز فیلم هایی همچون »رمانتیســم عماد و 
طوبا«، »شــب طلایــی«، »بیرو«، »بی وزنــی«، »خون خدا« و... بــود، اولین تندیس 
کارنامــه اش را از جشــنواره ســینمایی ترکیــه دریافت کرد. بــه بهانه اکــران »درخت 
خاموش« در گروه هنر و تجربه با این آهنگســاز درباره چگونگــی همکاری اش در این 

پروژه گفت وگو کردیم.

نیلوفر ساسانی/سرنوشــت ســی وپنجمین جشــنواره فیلم کودک و نوجــوان بالاخره 
مشخص شد و دبیر این رویداد نه در خبر رسمی بلکه در دورهمی بخشی از فعالان 
این عرصه تأیید کرد که این رویداد ســال آینده برگزار می شــود. ســیدمهدی جوادی 
مدیرعامــل بنیاد ســینمایی فارابی گرچه در اطلاع رســانی دیرهنــگام تأکید کرده که 
برگزاری سالانه جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان ادامه دارد اما به نظر می رسد 
همچنان دوســالانه شــدن، در انتظار این رویداد باشد. سرنوشتی که بر واقعیت تلخ 

کم رونق شدن تولید در سینمای کودک بنا شده است.


